
KREV OPENHEIT OM STATOIL-AVTALE
– Vi har ingen planar om å arrangere opne møte om forhandlingane, seier prorektor  
ved Universitetet i Bergen.

I haust skal rammeavta-
len om forsking som UiB 

har med Statoil, reforhandlast fram mot ein 
ny avtaleperiode frå neste år. Dei siste fire åra 
har den såkalla Akademiaavtalen gitt UiB 55 
millionar kroner til forsking på petroleum og 
energi. No har tilsette og studentar sendt eit 
ope brev til styringsgruppa for avtalen, der dei 
ber om open debatt om rammene for og prio-
riteringane i forhandlingane.

FEKK ETISK VURDERING
– Både Statoil og verda ser annleis ut i dag, og 
det bør få innverknad på utforminga av den 
nye avtalen, seier professor ved Geofysisk in-
stitutt ved UiB, Peter M. Haugan.

Då den eksisterande avtalen vart inngått for 
fire år sidan, kom det sterk kritikk frå tilsette 
som meinte at avtalen forlengde oljealderen 
og hindra nødvendig omstilling. Det førte til 
ein nasjonal debatt om petroleumsforsking og 
kva ansvar institusjonane har for å medverke 
til energiomstilling og «grønt skifte».

I 2014 bad UiB-rektor Dag Rune Olsen 
om ei vurdering av avtalen frå Den nasjonale 

forskingsetiske komiteen for naturvitskap og 
teknologi (NENT). NENT konkluderte med at 
det er forskingsetisk uforsvarleg dersom sat-
sing på oljeforsking hindrar omstilling til eit 
berekraftig samfunn. NENT rådde dessutan 
universiteta til å medverke til større openheit 
og oversikt over omfanget og verknaden av pe-

troleumsforsking og omstillingsforsking. Det 
er særleg dette punktet brevskrivarane saknar 
ei oppfølging av.

– Det burde vere mogleg å la folk som har 
meiningar om dette, få kome med idear og 
innspel, seier Haugan.

– VERDA HAR ENDRA SEG
Prorektor Margareth Hagen leier styrings-
gruppa for Akademiaavtalen. Gruppa hadde 
det første møtet om ny avtale i slutten av ok-
tober, men legg ikkje opp til open debatt om 
forhandlingane.

– Men protokollar og sakslister blir gjorde 
offentleg tilgjengelege, seier ho.

Hagen trur ikkje avtalen har medverka til 
å fortrengje forsking på energiomstilling og 
berekraft. Men ho vil ikkje spekulere i korleis 
innhaldet i ein ny avtale kan bli.

– Det kan godt hende at han vil sjå annleis 
ut enn i dag. Vi veit ikkje kor mykje pengar som 
vil ligge inne i avtalen, og både verda og fagmi-
ljøa har endra seg. Alt er ope for forhandling.

✒✒ av kjerstin gjengedal

REKORDMANGE STUDENTMEDLEMMER
Nesten halvparten av Forskerforbundets nye medlemmer i august og september er studenter.

Hittil i år har Forsker - 
forbundet opplevd en 

kraftig økning i andelen studenter blant de 
nyrekrutterte medlemmene. Av over 1400 nye 
medlemmer så langt i år, er 27 prosent studen-
ter. Særlig mange har blitt rekruttert i 
forbindelse med studiestart. I august og 
september var 42 prosent av de nyrekrutterte 
medlemmene studenter. Totalt er nesten 6 
prosent av Forskerforbundets rundt 21 500 
medlemmer studenter.

STRESSMESTRINGSKURS
For å være attraktive for studentmedlemmene 
lokker forbundet med kurs rettet mot studen-
ter. Maria Aune (20) er én av 20 studentmed-
lemmer som møtte opp på Blindern en mor-
gen for å høre psykolog Aksel Inge Sinding 
snakke om hvordan man skal mestre stress. 
Den unge studenten Aune sier hun kommer 
fordi hun opplever mye stress i hverdagen. 
Hun tar to utdannelser samtidig, både sosia-
lantropologi og lærerstudiet. Aune vil finne ut 
hvorfor hun opplever enkelte ting som stress, 
samtidig som hun tenker at det har mye med 
hvordan man gjør ting selv.

Kristina Klakegg (24) er en annen deltaker 
på kurset. Hun sier hun meldte seg inn i For-
skerforbundet fordi hun ville fagorganisere seg.

– Det er viktig at studentene organiserer 
seg for å sikre rettighetene sine. Det er et 
svakt vern av studenter, fordi vi ikke er under 
arbeidsmiljøloven.

VIL NÅ STUDENTENE TIDLIG
Joar Flynn Jensen, organisasjonssjef i For-
skerforbundet, forteller at kurs er noe av det 
Forskerforbundet frister med når de skal re-
kruttere studenter.

– Vi ser at det å bygge nettverk på stu-
diestedene er viktig for studentene. Kurs i 
stressmestring, hukommelse, eksamensforbe-
redel se og jobbsøking er noe av det vi tilbyr, 
sier Jensen.

Studentenes erfaringer er noe Forskerfor-
bundet ønsker å ta med seg inn i organisasjo-
nen.

Rekruttering av studenter er også ment å 
gagne organisasjonen på lang sikt.

– Mange av studentene kommer på sikt 
til å jobbe innenfor vår sektor. Vi ønsker å nå 
dem tidligst mulig.

Joar Flynn Jensen påpeker at Forskerfor-
bundet har et samarbeid med Norsk studen-
torganisasjon, men at de vil styrke arbeidet 
med studenter ytterligere.

✒✒ av julie brundtland løvseth
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FORSKERFORBUNDET

OLJEFORSKING

 ▪ – Om jeg vil bli forsker? Det er for langt 
inn i fremtiden til at jeg vet det, sier student 
Maria Aune.

 ▪ – Akademiaavtalen har vore innretta mot 
energi i brei forstand, ikkje berre petroleum, 
seier Margareth Hagen.

forskerforum 9 • 2017 • side 10

AKTUELT


